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حضرت آیت الله خامنه ای مسئله علم و پیشرفت 
علمی را گفتمان رایج کشــور در ســالهای اخیر 
خواندند و تاکید کردند: مسئله پیشرفت علمی و 

عبور از مرزهای دانش نباید فراموش شود.
به گزارش مهر، رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر دیروز در 
دیدار اعضای شــورای مرکزی اتحادیه انجمن های اسلامی 
دانشجویان در اروپا، انجمن های اسلامی را یکی از ثروت های 
جمهوری اسلامی و دارای مأموریتهایی منحصر بفرد خواندند و 
تأکید کردند: استمرار ثبات قدم، اثرگذاری بر محیط پیرامونی 
و تبییــن حرف نوی جمهــوری اســلامی از کارهای لازم 
انجمن های اسلامی اســت.حضرت آیت الله خامنه ای در این 
دیدار با گرامیداشــت یاد مرحوم حجت الاسلام دکتر اژه ای از 

بنیانگذاران اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا، 
فعالیت جوانان دانشجو و برخوردار از نگاه های نو و تحولی را 
مغتنم دانستند و افزودند: انجمن های اسلامی با دو هدف تقویت 
پایه های فکری و اعتقادی خود اعضا و همچنین اثرگذاری بر 
محیط پیرامونی شکل گرفت اما انجمن های اسلامی در خارج 
از کشور یک مأموریت دیگر نیز دارند که معرفی تفکر بنیادی و 
مرکزی جمهوری اسلامی است.ایشان تبیین اصول جمهوری 
اسلامی از جمله پیوند و ارتباط جمهوریت و اسلامیت را کلیدی 
برشمردند و گفتند: حرف نوی جمهوری اسلامی همین است 
که در تشکیل یک حکومت، علاوه بر اثرگذاری مردم، اصول 
دینی و ایمانی نیز اثرگذار اســت.رهبر انقلاب، به روز رسانی 
انجمن های اسلامی با حفظ اصول و مبانی را الزام دیگری برای 

شرایط امروز دانستند و خاطرنشان کردند: برخی اصول و مفاهیم 
ثابت و ماندگار هستند همچون اصل عدالت که از هزاران سال 
قبل وجود داشته و کهنه نمی شود اما در شکل اجرای عدالت 
امکان تغییر و نوآوری وجود دارد.ایشان مسئله علم و پیشرفت 
علمی را گفتمان رایج کشور در سالهای اخیر خواندند و با تقدیر 
از برگزاری گردهمایی علمی در همایش کنونی انجمن های 
اسلامی دانشجویان در اروپا گفتند: مسئله پیشرفت علمی و 
عبور از مرزهای دانش نباید فراموش، و اینگونه تصور شود که 
توجه به جنبه های دینی و انقلابی موجب غفلت از پیشرفت های 
علمی است.در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام واعظی نماینده 
مقام معظم رهبری در انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا 

نیز گزارشی از فعالیت ها و برنامه های این انجمن ها بیان کرد.

رهبر انقلاب در دیدار اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:

عبور از مرزهای دانش را فراموش نکنید
دلار باید از گردونه معاملات حذف شود

نماینده مردم شبستر در مجلس از عزل و نصب های توصیه ای در وزارت آموزش و 
پرورش انتقاد کرد.

به گزارش گسترش نیوز، جعفر راستی اظهار کرد: اگر قرار است کابینه را ترمیم کنید تا دیر نشده این اقدام را 
انجام دهید.نماینده مردم شبستر در مجلس افزود: تا کی قرار است گرانی ها ادامه پیدا کند، به نظر می رسد با 
تغییر رئیس بانک مرکزی مشکل گرانی و نوسانات ارزی خصوصا دلار حل نمی شود. باید تلاش کنیم دلار 
از گردونه معاملات حذف شود، چرا سرنوشت کشور را به چیزی گره بزنیم که سررشته آن دست دشمنان 
ملت است.وی در تذکری خطاب به وزیر آموزش و پرورش گفت: چرا در عزل و نصب ها عدالت را رعایت 

نمی کنید؟ چرا اکثر عزل و نصب ها با توصیه دیگران انجام می شود، خدا را در نظر بگیرید.

 مخالف عرضه خودرو در بورس
 با سازوکار فعلی هستیم

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: ما با عرضه خودرو در بورس با شرایط 
کنونی قطعا مخالف هستیم زیرا از یک سو تقاضا بسیار بوده و از سوی دیگر عرضه 

بسیار محدود و کم است.
مصطفی طاهری در گفت وگو با خانه ملت درباره وضعیت بازار خودرو، گفت: چند عامل موجب شده که 
قیمت خودرو افزایش یابد در واقع یکی از این عوامل نحوه نگرش مردم به خودرو  است که اکنون خودرو به 
کالایی سرمایه ای تبدیل شده است به این معنا که همان گونه که برای حفظ ارزش پول، به بازار دلار بیش 
از نیاز فشار وارد می شود، بازار خودرو نیز متحمل این فشار شده یعنی میزان تقاضا در بازار خودرو به دلیل تیراژ 
تولید کم طی سال های گذشته و جهش ارز افزایش یافته است.نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس افزود: 
راهکار رفع این مشکل در بلندمدت مباحث اقتصادی، مدیریتی و افزایش تیراژ تولید داخل است اما باید به این 
نکته توجه کنیم که اگر به دنبال کاهش تب بازار خودرو ظرف چند هفته هستیم، باید میران عرضه خودرو 
به بازار متناسب با عطش و تقاضا شود.وی اضافه کرد: اثر روشی که دولت برای واردات خودروهای خارجی 
به کارگرفته، با توجه به اینکه واردات 4 سال گذشته متوقف بوده حداقل یک سال بعد خود را نشان می دهد، 
زیرا باید فرآیند سفارش، تولید خودرو و حمل آن طی شود؛ حتی ممکن است 100 هزار دستگاه خودرویی 
که برای واردات پیش بینی شده زودتر از 6 ماه نیز وارد نشود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به 
راهکار لازم برای ایجاد تناسب در عرضه و تقاضا، توضیح داد: راهکار رفع این مشکل آن است که بتوان طی 
1 تا 2 هفته از خودروهای موجود در مناطق آزاد و خودروهای دست دوم 3 تا 5 سال کارکرده حدود 300 تا 
400 هزار دستگاه وارد کنیم.طاهری گفت: قیمت برخی از این خودروها یک دهم بهای خودروی نو همان 
مدل است در واقع اگر این خودروها در کنار تولید داخل وارد بازار شوند در وهله نخست سقف خودروهای 
گرانقیمت کاهش می یابد و از سوی دیگر عرضه به بازار نیز بیشتر می شود؛ البته توصیه ما در بلندمدت به 
کارگیری این راهکار نیست اما با توجه به عطشی موجود به نظر می رسد با شروع این اقدام پس از چند هفته 
عطش از بین رود.وی همچنین درباره عرضه خودرو در بورس کالا، تصریح کرد: ما با عرضه خودرو در 
بورس با شرایط کنونی قطعا مخالف هستیم زیرا از یک سو تقاضا بسیار بوده و از سوی دیگر عرضه بسیار 
محدود و کم است و با مدیریت این موضوع توسط عرضه کننده )یعنی تولیدکننده(، سود ناشی از آن به جیب 
تولیدکننده می رود.رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: یا باید عرضه خودرو در بورس متوقف 
شود که ما به دنبال این هستیم که خودروهای داخلی به هیچ وجه در بورس عرضه نشوند یا اگر به هر دلیلی 
این خودروها عرضه می شوند، سود مازاد بر سود و قیمت معقول خودروها باید به جیب دولت رود زیرا با این 
روش انگیزه افزایش قیمت خودرو در بورس کالا توسط تولیدکننده از بین می رود در واقع با این سازوکار  

تولیدکننده انگیزه ای برای مهندسی قیمت خودرو در بورس نخواهد داشت.

 تشویش اذهان عمومی
 یعنی هر حرفی که خلاف نظر آقایان باشد!

نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: تشــویش اذهان عمومی یعنی هر حرفی که 
خلاف نظر آقایان باشد اما نکته این جاست که مقررات، قوانین و مدیریت ما منجر به 
مشکلات شده و به جای اینکه خودمان را متهم کنیم، می گوییم هر کسی این مشکلات 

را برملا کند  باید مجازات شود.
به گزارش مُنیبان، مسعود پزشکیان، در واکنش به انتقال 4 ایرباس  ترکیه به ایران گفت: بنده اطلاعی 
از ورود ایرباس ها به کشور ندارم.او در واکنش به طرح مجلس درباره جرم انگاری هر خبری که منجر به 
تشویق اذهان عمومی  می شود، افزود: تشویش اذهان عمومی یعنی هر حرفی که خلاف نظر آقایان باشد 
اما نکته این جاست که مقررات، قوانین و مدیریت ما منجر به مشکلات شده و به جای اینکه خودمان را 
متهم کنیم، می گوییم هر کسی این مشکلات را برملا کند  باید مجازات شود این اقدامات به جایی نمی رسد. 
اینها مدام فریاد شفافیت  می دهند بنابراین همه چیز را شفاف کنند اگر مشکلی وجود دارد اجازه بدهند همه 
مشاهده کنند. از چه می ترسند خلافی صورت نگرفته؟ اگر خلافی صورت گرفته باید پاسخگو بود اما وقتی 

خلافی صورت نگرفته اجازه بدهند مردم مشاهده کنند چرا باید از شفافیت بترسند؟
پزشکیان در ادامه تصریح کرد: در نتیجه چنین اقداماتی، روز به روز حلقه آزادی های قانونی تنگ تر می شود 
چرا که براساس قانون نباید افراد را به دلیل داشتن فکر و یا اظهار اندیشه بازداشت کرده و محاکمه کنند اما 
اینها هر موردی را علیه عمل و نظر خودشان بدانند تشویش اذهان عمومی ارزیابی می کنند و بعد حکمی 
برای آن صادر می کنند و می گویند تو ذهن مردم را خراب کردی. اما اینکه نان سر سفره مردم نیست، اینکه 
قدرت خرید خانه ندارند و حتی قدرت پرداخت اجاره را ندارند، تشویش اذهان عمومی است؟ اینکه جوان 
بیکار است و زندگی او نمی چرخد تشویق اذهان عمومی محسوب می شود؟وی در واکنش به اتفاقات اخیر 
بازار اظهار کرد: در چنین اوضاعی که ما مشکل داریم عده ای هم بدشان نمی آید که بازار ارز را متزلزل تر 
کنند در حقیقت این افراد می دانند از چه طریقی بازار را متزلزل کنند، چه کاذب و چه غیر کاذب. در هر صورت 
کنترل چنین وضعیتی بد نیست اما به شرطی که خودشان روند کار را شفاف تر کنند در غیر این صورت 
ممکن است برخی دلال  ها، جوی درست کنند که هر روز ارز گران تر و گران تر شود.پزشکیان درباره مقصر 
اصلی گرانی دلار خاطرنشان کرد: در قضیه ارز بحث مقصر مطرح نیست ما همیشه دنبال یک نفر هستیم 
که همه مشکلات را متوجه او کنیم. مشکل این است که ریشه مشکلات را پیدا کنیم لذا اگر همزمان با 
تغییر افراد مشکل را حل نکنیم مشکل حل نمی شود. در مجموع باید مشکل را حل کنیم نه اینکه بگوییم 
رئیسی یا فرد دیگری مقصر است. به نظر بنده واکنش بازار به برکناری رئیس بانک مرکزی موقتی است 
باید ریشه مشکلات را پیدا کنیم چراکه با عوض کردن افراد مشکلی حل نمی شود.این نماینده مجلس 
شورای اسلامی ضمن ارزیابی ریشه مشکلات کشور ادامه داد: در حال حاضر ریشه مشکلات کشور روابط 
بین المللی، FATF و محدودیت های قانونی و نگاه اقتصادی در مشکلات است.پزشکیان درباره اینکه 
گفته می شود سفرهای امیرعبداللهیان به عمان در راستای احیای برجام است، یادآور شد: اینها می گفتند 
برجام بد است در صورتی که ما هیچ راهی نداریم. هیچ کشوری در هیچ زمانی از تاریخِ دنیا نتوانسته با بستن 
مرزهایش و قطع روابط با دیگران موفق شود به عبارت دیگر کشورهایی که مرزهای خود را ببندند و ارتباط 
خود را قطع کنند روز به روز عقب مانده تر می شوند. لذا اگر می خواهیم مشکلاتمان حل شود باید با دنیا 
گفتگو کنیم که برجام قسمتی از این قضیه است و بقیه قسمت ها هم باید روی آن بیاید. اینکه برخی با نگاه 
منفی به برجام نگاه می کردند باید از خودشان پرسید که چرا می گفتند برجام بد است، برجام بد نیست کما 

اینکه برجام های بعدی هم بد نیستند.

بر اساس جدیدترین گزارش از مجموعه گزارش های فقر؛
 چگونه ۷۰۰ هزار نفر از جمعیت فقرا کم شده 

اما وضعیت فقرا بدتر شده است؟ 
بر اســاس جدیدترین گزارش از مجموعه گزارش های فقر، در سال ۱۴۰۰ حدود 
۷۰۰ هزار نفر از جمعیت فقرا کم شده است، اما همزمان از شکاف فقر کاسته نشده و 

حتی ۰.۰۱ واحد درصد نیز به آن اضافه شــده اســت.
به گزارش اقتصاد آنلاین،  بر اساس این گزارش نرخ فقر از سال 13۹۷ به بعد همزمان با دور دوم تحریم ها 
و همچنین رشد شدید تورم رو به افزایش گذاشته و در سال 13۹۹ به بالاترین مقدار خود یعنی 31 درصد 
رسیده اســت.اما کاهش نرخ تورم، رشد اقتصادی و اضافه شــدن 1۸5 هزار نفر به تعداد شاغلان کل 
کشــور، باعث شده تا در سال 1400 نرخ فقر حدود 0.۸4 واحد درصد کاهش یافته و به 30.44 درصد برسد.
با توجه به عدد 30.5 درصدی سال 1400 برای نرخ فقر ، کمتر از 26 میلیون نفر از جمعیت کشــور زیر خط 
فقر قرار دارند که به نسبت سال 13۹۹ کمی کاهش داشته است.اما در کنار »نرخ فقر« باید به متغیر دیگری 
تحت عنوان »شکاف فقر« که فاصله ی فقرا تا خط فقر را نشان می دهد، دقت کرد. یعنی درحالیکه نرخ فقر 
عنوان میدارد که چند درصد مردم زیر خط فقر قرار دارند، شکاف فقر محاسبه میکند که فقرا چه میزان با خط 
فقر فاصله دارند.به عنوان مثال ممکن اســت نرخ فقر در دو سال باهم برابر باشند، اما شکاف فقر در یکی 
بیشتر از دیگری باشد. در این صورت در حالیکه تعداد افرادی که زیر خط قرار دارند در دو سال باهم مساوی 
هستند اما وضعیت معیشت فقرا در سالی که شکاف فقر بیشتر شده، بدتر شده است.در سال 1400 حدود 
۷00 هزار نفر از جمعیت فقرا کم شده است، اما همزمان از شکاف فقر کاسته نشده و حتی 0.01 واحد درصد 
نیز به آن اضافه شــده اســت. به عبارت دیگر، وضعیت فقرا )افراد زیر خط فقر( به طور متوسـط نسـبت به 

سال گذشته بهبود نیافته و فقرا نتوانستند فاصله خود با خط فقر را کمتر کنند.

۷۰ درصد بازار مودم در دست قاچاقچیان!
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران از تداوم ممنوعیت واردات مودم خبر داد و گفت 

که در حال حاضر بیش از ۷۰ درصد مودم به صورت قاچاق به کشور وارد می شود.
محمدرضا فرجی تهرانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه واردات مودم همچنان ممنوع است،  گفت: 
عده ای مودم را اسما تولید می کنند و به همین دلیل اجازه واردات آن داده نمی شود.به گفته وی در حال حاضر 
بیش از ۷0 درصد مودم به صورت قاچاق به کشور وارد می شود.این مقام صنفی قبلا هم از ممنوعیت واردات 
مودم از سال 13۹6 برای حمایت از تولید داخل، خبر داده بود که در مقطعی باعث افزایش 4 برابری قیمت 
انواع مودم شد. به طوری که در سال 13۹6 متوسط قیمت یک مودم خانگی معمولی با دلار 10 هزار تومان 
120 تا 130 هزار تومان بود، اما با افزایش قیمت دلار به 250 تا 260 هزار تومان رسید و بعد با ممنوعیت 
واردات جهش پیدا کرد و در سال 13۹۹ به ۹00 هزار تومان تا یک میلیون و 100 هزار تومان رسید. بررسی 
قیمت های روز مودم در فروشگاه های مجازی نیز نشان می دهد که در حال حاظر مودم های مختلف با توجه 
به ویژگی های آن ها بین 400 هزار تا بیش از پنج میلیون تومان قیمت دارد.گفتنی است مودم خلاصه ای 
از دو کلمه ی Modulator/Demodulator بوده که سه حرف ابتدایی هر کدام را گرفته و کلمه 
MoDem را تشکیل داده و یک دستگاه سخت افزاری است که وظیفه اش تبدیل سیگنال های دیجیتال 
به آنالوگ و بالعکس است. مودم کامپیوترها و روترها را قادر به ارسال و دریافت اطلاعات، از شبکه ای مانند 
اینترنت می کند. استفاده از مودم کلید اصلی ورود به دنیای اینترنت و وب جهانی است.طی سال های اخیر 
بارها در بخش های مختلف گلایه هایی نسبت به اعمال محدودیت بی ضابطه در واردات برخی کالاها به 
استناد تولید داخل، در شرایطی که این میزان تولید کفاف مصرف را نمی دهد، مطرح شده و بعضا این شرایط 

منجر به افزایش شدید قیمت برخی کالاها و رونق گرفتن بازار قاچاق شد.

اخبار کوتاه 

وعده های  غیر ارتباطاتی!
نمایندگان مجلس: ما هم از وزیر ارتباطات به دلیل شرایط موجود گله مند هستیم، زیرا سرعت اینترنت پایین و پایین تر می آید

»کاهش سرعت اینترنت« ســه کلمه تکراری است که در طول سال های اخیر بارها و بارها از 
سوی روسا و وزرای وقت به گوش مان خورده است. اما این سه کلمه زمانی بیشتر مورد توجه 
قرار گرفت که از اواخر شهریورماه دو اپلیکیشن خارجی و بسیاری از سایت ها با دستور مقام های 

امنیتی فیلتر شد و سرعت اینترنت به شدت کاهش پیدا کرد.
یکی از مشکلات اساسی مردم طی چند ماه اخیر فیلتر شدن برنامه ها و سایت های خارج از ایران و کاهش سرعت 
اینترنت اســت که در رسانه ها به کرات به آن پرداخته شده است. حال به این موضوع با نظرات پنج نماینده مجلس 

یازدهم پرداخته ایم.
»کاهش سرعت اینترنت« سه کلمه تکراری است که در طول سال های اخیر بارها و بارها از سوی روسا و وزرای وقت 
به گوش مان خورده است. اما این سه کلمه زمانی بیشتر مورد توجه قرار گرفت که از اواخر شهریورماه دو اپلیکیشن خارجی 
و بسیاری از سایت ها با دستور مقام های امنیتی فیلتر شد و سرعت اینترنت به شدت کاهش پیدا کرد. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در این باره گفت، پهنای باند کاهش پیدا نکرده و این موضوع را به صورت مستمر رصد می کنند و به 
خاطر مسائل امنیتی و برخی از بحث ها، ممکن است گاهی محدودیت هایی توسط دستگاه های امنیتی تصمیم گیری و 
اعمال شود، ولی در کل ما هیچ کاهش پهنای باندی نداشته ایم و پهنای باند مورد نیاز کشور را به صورت روتین تامین 
می کنیم.اما بر خلاف گفته های وزیر ارتباطات در100روز اخیر ما در اکثر مواقع  برای بارگذاری و ارسال یک فایل چند 
مگابایتی بارها وبارها با گزینه ی »یک بار دیگر تلاش کنید روبه رو می شویم«، اما از سوی دیگر در برگزاری کلاس های 
آنلاین دانش آموزان به دلیل سرعت پایین اینترنت چند ساعت باید منتظر باشند تا بتوانند ویدیویی حاوی مطالب درسی 
خود را دانلود کنند. این کندی به حدی محسوس است که بسیاری از کارهای ساده بر بستر اینترنت قفل شده است.

امروز تنها راه دسترسی مردم به اینترنت آزاد فیلترشکن ها هستند و این در حالی است که وزیر ارتباطات در یک برنامه 
تلویزیونی استفاده از فیلترشکن را اصلی ترین دلیل تجربه ناخوشایند مردم در استفاده از اینترنت دانست اما چرا که عده ای 
از کارشناسان معتقدند استفاده از فیلترشکن ها، سرعت بهتری را در اختیار کاربران می گذارد حال این کندی را می توان در 
آمار سایت اسپید تست که شاخص های جهانی اینترنت را در کشورها بررسی می کند نیز مشاهده کرد؛ آمار اخیر این سایت 
حاکی از آن بود اینترنت موبایل دو پله و اینترنت ثابت سه پله افت کرده است.اما برخلاف شاخص های جهانی زارع پور 
چندی پیش در واکنش به خبرگزاری ایسنا گفت: »چرا می گویید که سرعت اینترنت پایین آمده است؟ بر چه اساسی 
می گویید سرعت پایین آمده است؟! حتی وی در این برنامه تلویزیونی بازهم مانند همیشه تاکید کرد که محدودیت ایجاد 
شده روی برخی پلتفرم ها در اختیار این وزارتخانه نیست و این محدودیت ها به دستور مراجع امنیتی صورت گرفته و همین 
مراجع هم باید دستور به رفع این محدودیت ها دهند، چون در این زمینه وزارت ارتباطات فقط یک مجری است«.حال این 
سلب مسئولیت تنها به وزیر دولت سیزدهم برنمی گردد بلکه ابراهیم رئیسی هم قبل از اینکه وارد پاستور شود گفت: دولت 
مردمی وعده ای نمی دهد که  نتواند عمل کند؛ اینترنت و فضای مجازی مانند برق و تلفن از مهم ترین ساخته های دست 
بشر است که زندگی مردم را تحت تأثیر قرار داده است، برخی اقشار در جامعه امکان پرداخت هزینه اینترنت را ندارند و ما 
برای تأمین نیازها و تسهیل دسترسی آنها به اینترنت و فضای سایبر، یک میزان حداقلی از اینترنت را به صورت رایگان 
ارائه می دهیم.وی با اشاره به فقدان زیرساخت های لازم برای توسعه و تقویت فضای مجازی گفت، »دولت آینده تأمین 
زیرساخت ها و اجرا طرح هایی چون تخصیص اینترنت تخصصی به اقشار خاص را پیگیری می کند«، اما در شهریورماه 
قبل از شروع موج اعتراضات در ایران رییس دولت سیزدهم درباره ی کاهش سرعت اینترنت گفت، »پایین بودن سرعت 

اینترنت به خاطر مشکلات زیرساختی به جا مانده از دولت پیش است!«
از نظر ما دولت و وزیر ارتباطات در این حوزه پاسخگو هستند

 در این خصوص غلامرضا نوری قزلجه از اعضای کمیسیون ویژه طرح صیانت مجلس در خصوص رد مسئولیت 
وزیر ارتباطات و دولت از سرعت پایین اینترنت در کشور به »جماران« گفت: دولت مقداری کوتاهی کرده است؛ حداقل 
در شورای عالی فضای مجازی خود دولت با مصوبه ای که از دست خود خارج می کند می توانست جلوی آن را بگیرد نه 
اینکه بگوید دست من نیست و این می تواند ناشی مسئولیتشان باشد. وقتی در آن جلسه ای که رئیس جمهور حضور دارد 
و اختیارات را واگذار می کردند باید فکر امروز را می کردند. بالاخره از نظر ما دولت و وزیر ارتباطات در این حوزه پاسخگو 
هستند. اگر جایی می خواهند اختیارات را بگیرند باید محکم سرکار بایستند چون این اختیارات اجرایی برای دولت است 
نمی توانند که هم سکوت کنند و هم رضایت داده و اختیارات را از دست بدهند و بگویند دست ما نیست! این قابل قبول 
نیست.نوری تاکید کرد: ما که نمی توانیم ارتباط خود را با دنیا قطع کنیم و اسم آن را اینترنت ملی بگذاریم و البته از لحاظ 
تکنولوژی این قابل قطع کردن و ممکن نیست و تنها هزینه ها افزایش پیدا می کند و عده ای از طریق فیلترشکن ها 
به سودهایی می رسند. امروز نیز امکان بسته بودن وجود ندارد.این نماینده مجلس یادآور شد: بسیاری افراد در دولت 
سیزدهم در مقابل پاسخگویی به رسانه ها در خصوص کاهش سرعت اینترنت به دولت یازدهم و دوازدهم حسن روحانی 
می پردازند؛ اما گفته می شد حسن روحانی به خاطر مخالفت اکید با فیلترینگ تلگرام به دستگاه های ذیربط فشار می آورد 

تا جایی که حتی به وزیر ارتباطات خود دستور داد که خیلی در این حوزه ورود نکند!
همه این کشمکش ها درحالی رخ می داد که تبلیغات پیام رسان سروش به طور جدی در کشور شیوع یافته بود و حتی 

برخی نهادها مانند آموزش و پرورش به زیرمجموعه هایشان دستور داده  بودند که از پیام رسان سروش استفاده کنند. 
پیام رسانی که تقریبا هر روز سیلی از انتقادات به تیم پشتیبانی آن برای عدم حفظ حریم شخصی کاربران وارد می شد و 
حتی حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفته بود، من اطلاع دارم که روحانی سفت و 
سخت مقابل فیلترینگ تلگرام ایستاده و حتی برای این مسأله گوش بعضی ها را هم پیچانده است!در همان زمان موضوع 
»پهنای باند« محل مناقشه  سیاسی بین دو قوه مجریه و قضاییه کشور شده بود، این مناقشه از زمانی شروع شد که روابط 
عمومی وزارت ارتباطات خبری را منتشر کرد که آذری جهرمی جهت پاره ای از توضیحات به دادسرا احضار شده است. 
روحانی هم در دفاع از وزیر ارتباطات خود در هیئت دولت، گفت: کسی را به خاطر پهنای باند نمی توانند محاکمه کنند. 
این دستور من بوده است. اگر می خواهید کسی را احضار کنید باید من را احضار کنید. وزیر من را نمی توانید احضار کنید.

میلیاردها تومان خرج کردند تا مردم را به اپلیکیشن های داخلی ببرند و آن هم جواب نداد
 جلیل جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز در مورد وضع اینترنت در دولت سابق به »جماران« گفت: در 
زمان حسن روحانی هم در بحث ارتباطات ایراداتی بود، اما نه در این حد! ولی در مقطعی که حوادثی رخ داد اینترنت برای 
یک یا دو هفته قطع و سپس وصل و به سرعت قبل برگشت و فضا برای بازگشت سایت ها و برنامه هایی چون اینستاگرام 
واتس اپ فراهم بود و تنها تلگرام فیلتر شد که آن هم به خواست دولت نبود، بلکه به خواست یک قاضی بود که کشور 
را دچار مشکل کردند و سپس میلیاردها تومان خرج کردند تا مردم را به اپلیکیشن های داخلی ببرند و آن هم جواب نداد.

وی ادامه داد: زمانی که وزیر ارتباطات اعلام می کند من در قطع ارتباطات اختیاری ندارم و شورای امنیت کشور تصمیم 
می گیرد، به نظرم این ضعف او و کابینه رییسی است؛ مردم به رییسی رأی دادند که از حقوق شان حمایت کند! یکی از 
حقوق رییس جمهور اجرای قانون اساسی و نظارت بر آن است. شما که نمی توانید به هر بهانه ای اجازه دهید که شورای 
امنیت کشور و هر نهاد دیگری در کشور حقوق مسلم در قانون اساسی را نقص کنند، آن هم به این بهانه اینکه شش 
نفر در خیابان یا دور میدانی جمع شده اند! ما کشوری مبتنی بر دموکراسی و رأی مردم هستیم و مردم حق دارند راه 
پیمایی و اعترض کنند؛ شاید 10 یا 20 سال بعد دیگر هم در هر خیابان و شهری چهار نفر شعار دادند؛ این دلیل نمی شود 
که اینترنت مردم را قطع کنید و وزیر ارتباطات هم خود را بی مسئولیت نشان دهد و نسبت به هزینه ی سنگینی که به 

زندگی مردم وارد می شود بی اعتنا باشد
 طرح صیانتی که در این روزها مطرح است 

ما نماینده ها آن را ندیدیم و صحبتی هم در مجلس نشده است
 یکی از مسائل مهم دیگری که امروز اینترنت را تحت تاثیر خود قرار داده طرح صیانت است طرحی که در مجلس 
شورای اسلامی توسط یک کمیسیون مشترک در حال بررسی بود متوقف شد و به تصویب مجلس نرسید. اما همان 
رویکردی که در طرح صیانت دنبال میشد این  بار از طریق شورای عالی مجازی به تصویب رسید  حال می گویند ابن به 
معنای تصویب طرح صیانت نیست، بلکه به معنای به روزرسانی قوانین داخلی شورای عالی فضای مجازی است. اما به 
همین اندازه به شفاف سازی و اطلاع رسانی از این طرح بسنده کرده اند  و در فضای فعلی هر احتمالی می تواند درست 

باشد که شاید علت کاهش سرعت اینترنت به طرح صیانت برمی گردد؛
آرا شاودریان عضو کمیسیون عمران مجلس هم گفت: در کشور بستر و زیرساخت اینترنت کامل نیست و این موضوع 
به دولت فعلی مربوط نیست، بلکه در دولت های گذشته هم به همین صورت بوده و البته مسائل اجتماعی نیز در این 
موضوع دخیل بوده است، در دولت گذشته ما با مسائل و بحران اجتماعی رو به رو نبودیم، وزرای مختلف به سرکار می آیند 
و هر ساله بودجه های سنگین لحاظ می شود اما در آخر عملکرد مناسبی ندارند. طرح صیانتی که در این روزها مطرح 
است ما نماینده ها آن را ندیدیم و صحبتی هم در مجلس نشده است. متاسفانه این روزها هر اتفاقی که در کشور میفتد 
همه به مجلس ربط می دهند و می گویند نمایندگان انجام دادند و یا در مجلس مطرح شده است. گاهی برخی نمایندگان 
اظهارات شخصی خود را  بیان می کنند و این به معنای اینکه باید در دستور کار مجلس باشد و یا خواهد بود نیست و نباید 
اینطور برخورد شود که عملکرد یک دستگاه یا نهاد را زیر سوال ببریم. باید در این شرایط ملتهب فضا تلطیف کنیم. بیایم 
با تمام کسانی که از لحاظ تفکر با مجلس یا دولت همسو نیستند کشور و ارکان نظام را در نظر بگیریم و در راستای آن 
تلاش کنیم تا مجلس بتواند بر عملکرد دولت ناظر باشد نه اینکه به حواشی بپردازد.وی تاکید کرد: به این صورت نیست 
که ما در مجلس بگوییم سرعت اینترنت را بالا یا پایین بیاورید اگر روند فضای مجازی درست طی شود فکر نمی کنم 
کسی مخالف آن باشد؛ فضای مجازی، کسب وکار، سامانه ها، سایت ها در حالی که تاکید بر دولت الکترونیکی است همه 
این ها احتیاج به اینترنت مناسب است و این به بستر زیرساخت ها مربوط است که دولت ها در این موضوع کوتاهی کردند.

وزیر باید بیاید فضا را اقناع سازی کند
 عیسی زارع پور جایی دیگر در خصوص عملکرد پیام رسان های داخلی اظهار کرد: استفاده از پیام رسان های داخلی 
می تواند هم فرصت و هم تهدید باشد. از این جهت می تواند یک فرصت باشد که تنوع زیادی دارد و هر کاربری این 
امکان را دارد که با سلیقه خود یکی از آنها را برای فعالیت انتخاب کند، اما از این نظر که نمی توان مانند شبکه های 
اجتماعی همه کاربران را در یک محیط مشترک تجمیع کرد، تهدید محسوب می شود.حسن محمدیاری عضو کمیسیون 
اجتماعی در همین زمینه به »جماران« گفت: در موضوع اینترنت من در مجلس به عنوان مخالف صحبت کردم؛ اینترنت 

توانسته بستر خود اشتغالی را فراهم کند، اما باید نظام مند و هدف مند در اختیار افراد باشد و البته در همه جای دنیا نیز 
این چنین است و یله و رها نیست که کسی صحبتی کند و پاسخگو نباشد. ما دوره اغتشاشات را پشت سر گذاشتیم و 
نیروهای امنیتی صلاح دانستند اینترنت محدود شود و نظر دولت رییسی هم همین بود. من اعتقاد دارم باید سازوکاری 
را تهیه کنیم، زیرا اینترنت دو لبه است از یک طرف خانواده ها نگران فرزندان خود هستند از یک طرف فضای کسب و 
کار دچار مشکل شده است. در ماه های اخیر در مورد کسب وکار بیشترین مراجعه به نمایندگان میشود و انتظار داریم فضا 
بهبود بیابد.وی تصریح کرد: ما باید اول زیرساخت  ها را آماده کنیم بعد هرکاری که خواستیم انجام دهیم و انتخاب را به 
عهده مردم بگذاریم. من فکر میکنم اعتماد عمومی تا امروز ایجاد نشده است من با نصب اپلیکیشن های داخلی به زحمت 
می توانم استفاده کنیم و هنوز تبیین نشده است.تصمیم شورای امنیت مقطعی است و وزیر باید بیاید فضا را اقناع سازی 

کند، زیرا این فضا سوال برانگیز شده و باید شفاف سازی کنند که در آینده چه می خواهند انجام دهند.
ما قبل از اعتراضات وزیر را به مراجع قضایی به عنوان استنکاف از قانون معرفی کردیم

 درحالی که وزیر ارتباطات بارها اعلام کرده تصمیمات مبنی بر محدودیت یا فیلتر اینترنت در دست این وزارتخانه نیست 
و آن ها در این حوزه صرفاً مجری هستند. وی در یک گفت و گوی تلویزیونی تأکید کرد، وزارت ارتباطات تکالیف متعددی 
دارد و اینترنت تنها 2 درصد از وظایف این وزارتخانه است و در حاشیه جلسه هیات دولت نیز تصریح کرد که اینترنت دارای 
اختلال نیست و مشکلی نداریم.در این راستا در روزهای اخیر نامه هایی از سوی شرکت های ایرانسل، شاتل و مبین نت 
توسط یک گروه هکری منتشر شده است که همگی از آسیب به این اپراتورها در نتیجه محدودیت های اعمال شده برای 
اینترنت و فیلترینگ خبر می دهند.مدیران عامل این سه شرکت در نامه هایی جداگانه خطاب به رئیس سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی با بیان مشکلات خود پس از اعمال تغییرات در وضعیت اینترنت کشور، به کاهش درآمدشان 
اشاره کرده اند. تاریخ نگارش این نامه ها نشان می دهد که دست کم از اواخر مهرماه تا اوایل آذرماه این مشکلات برای 
اپراتورهای مختلف وجود داشته است.خلیل بهروزی فر عضو کمیسیون اجتماعی به »جماران« گفت: ما هم از وزیر 
ارتباطات به دلیل شرایط موجود گله مند هستیم، زیرا سرعت اینترنت پایین و پایین تر می آید. امروز شرایط کشور به ثبات 
رسیده است و مشکلی از این بابت وجود ندارد که بهانه ای برای کاهش سرعت اینترنت باشد. ایشان قول دادند وضعیت 
بهتر بشود و نسبت به گذشته وضعیت بهتر شود ما چه بخواهیم و چه نخواهیم دنیا رو به جلو است و ما نمی توانیم از آن 

عقب بیافتیم بلکه باید به آن ها برسیم زیرا امروز ارتباطات در همه امور حرف اول را میزند.
وی خبر داد: باید اعتماد مردم جلب و پلتفرم های داخلی تقویت شود و زارع پور هم اعلام کرد ما پلتفرم ها داخلی ایتا، بله 
و سروش و ... تقویت می کنیم و اگر شرایط مهیا باشد می توانند اعتماد مردم را جلب کنند. ما قبل از اعتراضات وزیر را به 
مراجع قضایی به عنوان استنکاف از قانون معرفی کردیم، ایشان وظایف و مسئولیتی دارند که خود باید پاسخگوباشد.به 
گفته کارشناسان اقتصادی حدود یک میلیون شغل در ایران وابسته به اینستاگرام است و بازاری بالغ بر 40 هزار میلیارد 
تومان را در سال ایجاد می کند و بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، تقریبا یک میلیون و ۷00 هزار کسب و کار در فضای 
اینستاگرام به وجود آمده است و درآمد 10 میلیون نفر وابسته به اینستاگرام است و این اعداد و ارقام را قطعا روی میز دولت 
است اما با وجود اینکه 3 ماه از فیلتر شدن پیام رسان ها و کاهش سرعت اینترنت می گذرد تا امروز مسئولان تنها به اطلاع 

از اوضاع بد کسب و کار مجازی بسنده می کنند و در عمل هیچ اقدامی را شاهد نیستیم.
 نوری قزلجه هم در این باب گفت: هفته  قبل که از نقاط مختلف بازدید می کردم آثار محدودسازی ها را در مشاغلی دیدم 
که من در طول یک سال و خورده ای که با اساتید و کارشناسان در این حوزه در ارتباط هستم به عمق موضوع پی نبرده 
بودم که زندگی مردم تا این اندازه به اینترنت و اپیکیشن های متعارفی که مردم با آن کار می کنند وابسته است. واقعا نباید با 
اقتصاد مردم اینگونه برخورد کرد و اکثرا با اقتصاد مردم در طبقات پایین جامعه است و این را نباید دستاویز مسائل دیگری 
قرار داد و حتما تاکید دارم وضعیت اینترنت را حداقل به قبل از 3 ماه برسانند. در حالی که روزانه اتفاقات جدید رخ میدهد 
دوست داریم دسترسی ها آسان و کم هزینه تر شود و امیدواریم به وضعیت قبل برگردیم..یکی از دلایلی که به گفته برخی 
از فعالان حوزه فناوری منجر به کندی اینترنت شده، کاهش پهنای باند بین الملل است که وزیر ارتباطات از ابتدای سال 
چندین مرتبه آن را رد و اعلام کرده است، »برای تأمین پهنای باند بین الملل نیز هیچ مشکلی نداریم و افزایش پهنای باند 
بر اساس نیاز مردم و کشور انجام می شود و کاری خواهیم کرد که طعم شیرین سرعت های چند صد مگابیت بر ثانیه ای را 
مردم تا پایان دولت سیزدهم بچشند! این در حالی ست که کشوری چون سوئیس با اینترنت 230 مگابیت بر ثانیه، پنجمین 
اینترنت سریع جهان را دارد و با وعده چندصد مگابیت بر ثانیه وزیر ارتباطات، باید منتظر سبقت ایران از سوئیس باشیم!«
امروز بیش از یک سالی که از روی کار آمدن عیسی زارع پور بر مسند وزارت ارتباطات می گذرد نه تنها کیفیت اینترنت 
براساس وعده های او بهبود پیدا نکرده است بلکه وضعیت دسترسی به اینترنت برای کاربران بغرنج تر هم شده است. 
تجربه نشان داده ایجاد محدودیت در دسترسی کاربران به سرویس های اینترنتی فقط آمار استفاده از فیلترشکن ها در 
کشور را بالا برده است، استفاده از فیلترشکن های مختلف باعث شده تا مردم دست به هر اپلیکیشن و روشی بزنند و حتی 
امنیت خود و خانواده های شان را به مخاطره بیندازند تا بتوانند چند دقیقه از اینترنت استفاده کنند که این بسیار نگران کننده 
است.او در اولین نشست خبری خود در 2۷ آذرماه 1400 گفتید: سیاست دولت ایجاد محدودیت در دسترسی به اینترنت 

و ترافیک خارجی کاربران نیست. اینترنت حق الناس است.

سد بدقولی در مسیر ساخت وساز
نظام بانکی مجاب به پرداخت تسهیلات بخش مسکن نمی شود ساخت مسکن ارزان، از مهم ترین وعده های دولت سیزدهم بود که البته 

وزیر پیشــین راه و شهرسازی به علت همکاری نکردن بانک ها از روند 
پیشرفت آن رضایت نداشــت؛ علاوه بر آن، بخش های مهمی در روند 
اجرای این پروژه نادیده گرفته  شده که می تواند دولت را با چالش جدی 

مواجه کند.
 یکی از اصلی ترین علل عقب ماندن نهضت ملی مســکن از برنامه ســاخت سالانه 
یک میلیون واحد مسکونی، بدقولی بانک ها در اجرای آن است. در قانون جهش تولید مسکن 
ذکر شده که 20 درصد از منابع تسهیلاتی بانک ها باید به حوزه مسکن پرداخت شود. اگر قرار 
است، این مبلغ تغییر کند، باید تعداد واحدهای مسکونی قابل ساخت در 4 سال، تغییر کند.به 
گزارش گسترش نیوز، به تازگی، وزیر اقتصاد نیز از تصویب پیشنهاد این وزارتخانه برای تامین 
مالی نهضت ملی مسکن در دولت خبر داد و اعلام کرد: 10 هزار میلیارد تومان به سرمایه 
بانک مسکن برای افزایش توان تسهیلات دهی اختصاص یافته است. این اقدام چه تاثیری 
بر افزایش سرعت ساخت وساز در کشور خواهد داشت؟ صمت در این گزارش، نبود تمایل از 

سوی بانک ها برای پرداخت تسهیلات بخش مسکن را بررسی کرده است.
بار سنگین بر دوش بانک مسکن

بعد از گذشت یک سال از اجرای طرح نهضت ملی مسکن، پرداخت تسهیلات توسط 
بانک های عامل )به جز بانک مسکن( در طرح نهضت ملی مسکن، تاکنون کمتر از 0.01 
درصد سهمیه اعلامی بانک مرکزی بوده است. این در حالی  است که براساس تبصره 5 
ماده 4 قانون جهش تولید مسکن، سازمان امور مالیاتی موظف شده، در صورت رعایت 
نکردن موضوع این ماده، مالیاتی معادل 20 درصد تعهد انجام نشده از بانک های متخلف 
اخذ و به خزانه داری کل کشور واریز کند تا در نهایت به صندوق ملی مسکن واریز شود. 
باوجود اینکه آغاز اجرای طرح نهضت ملی مسکن با تصویب قانون جهش تولید مسکن 
در مجلس همزمان شد، اما این پشتوانه قانونی نتوانست نظام بانکی را مجاب به پرداخت 
تسهیلات کند.  به این ترتیب دولت بانک ها را موظف به تامین بخشی از منابع مالی ساخت 
مسکن کرده و مقرر شده تسهیلاتی، به افراد واجد شرایط پرداخت شود. به گفته بسیاری از 
کارشناسان اینکه بگوییم بانک ها توان پرداخت تسهیلات بخش مسکن را ندارند، منطقی 
نیست. این گروه تاکید دارند، اگر تمامی بانک ها به قانون پایبند باشند، بخش بزرگی از منابع 
موردنیاز برای ساخت پروژه نهضت ملی مسکن تامین می شود. این درحالی است که حال 
 حاضر باتوجه به بخشنامه رسمی بانک مرکزی برای پرداخت این تسهیلات، بیشتر بانک ها 
و موسسات مالی به این بخشنامه بی اعتنا هستند و همکاری های لازم را به عمل نمی آورند. 
به گفته فعالان بازار، اگر تسهیلات حوزه مسکن به موقع پرداخت نشود، دولت نیز در انجام 

تعهدات ساخت مسکن با مشکل مواجه خواهد شد.
عدم تمایل بانک ها به پرداخت تسهیلات مسکن

آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی در رابطه با عملکرد بانک ها در پرداخت تسهیلات 
بخش مســکن به صمت گفت: یکی از اصلی ترین دلایل تمایل نداشتن بانک ها برای 

پرداخت این تسهیلات، وجود بدهکاران بزرگ بانکی است که مانع از گردش سرمایه در 
بخش های دیگر می شوند.

 گاهی بانک ها قادر به وصول وام های پرداختی خود از این اشخاص حقیقی و حقوقی به 
واسطه نفوذی که برخی از این افراد در دستگاه های مختلف دارند، نمی شوند.وی در ادامه 
افزود: موضوع دیگر، تمایل بانک ها برای ورود به بنگاهداری، ساخت وساز و زمین داری 
است. بانک ها سرمایه هنگفتی را در این بخش بلوکه کرده اند که قابل برداشت نیست، چرا 
که در حال  حاضر زمان فروش ملک نیست و اگر بخواهند املاک خود را بفروشند، ریسک 
بزرگی کرده اند و باید با قیمت پایین تری معامله کنند.به گفته این کارشناس اقتصادی، در 
این شــرایط دیگر سرمایه ای وجود ندارد که بخواهند برای خانه دار کردن مردم کم توان 
هزینه کنند. بنابراین برای طفره رفتن از پرداخت وام های مرتبط با بخش مسکن مجبور 
هستند زمان بخرند و دائم وعده و وعیدهای پوچ بدهند. متاسفانه سختگیری بانک ها برای 
بازپرداخت تسهیلات، بیشتر مربوط به مردم عادی می شود که مبالغ بسیار کمی از بانک ها 
اخذ کرده اند؛ در حالی که تعداد ابربدهکاران بانکی در کشور ما کم نیست.این کارشناس 
اقتصادی خاطرنشان کرد: در روزهای اخیر با پایین آمدن ارزش پول ملی و افزایش قیمت 
ارز که تاثیر منفی بر بازارهای مالی و معیشت مردم گذاشته است، بسیاری از افراد سپرده های 
خود را از بانک ها بیرون کشیده اند و با خرید دلار به فکر حفظ ارزش نقدینگی خود هستند. 
در این شرایط نیز، بانک ها خالی از سپرده  می شود و دیگر پولی نمی ماند که بانکی بخواهد 
در قالب تسهیلات مسکن اعطا کند. همه این موضوعات دست به دست هم می دهند تا 
منابع در دست بانک ها کاهش پیدا کرده و چالش های بزرگی همانند یک سد بزرگ بر سر 

پرداخت تسهیلات مسکن قد علم کنند.
سهم اندک مردم از سپرده های بانکی

بغزیان به صمت گفت: در حال  حاضر، سرمایه داران کلان بیشترین سپرده گذاری را در 
بانک ها انجام می دهند و نقدینگی مردم عادی تنها بخش اندکی از این منابع است. این 
افراد حقیقی و حقوقی که از نقدینگی خود نهایت استفاده را کرده اند، با هدف دریافت سود 
23 درصد که زمزمه آن به گوش می رسد، پول های خود را برای مدت زیادی در بانک ها 
می گذارند. این اقدام در عمل موجب افزایش تورم اقتصادی در سطح جامعه شده و بیشترین 
ضرر را به دهک های پایین جامعه و تولیدکنندگان وارد می کند.وی در ادامه توضیح داد: تا 
زمانی که بانک مرکزی از اقتصاددانان خبره، حرفه ای و باوجدان برای اجرایی کردن اصول 
صحیح بانکداری استفاده نکند، روزبه روز سفره مردم کوچک تر شده و نه تنها خرید مسکن و 
خودرو برای مردم آرزو می شود، بلکه تامین مایحتاج زندگی نیز با چالش های جبران ناپذیری 
روبه رو خواهد شد.وی افزود: اتفاقی که رشد بی سابقه نرخ دلار در حال رقم  زدن آن است 

و با تاثیری که بر زندگی مردم گذاشته، شرایط زندگی را برای دهک های پایین سخت تر 
از گذشته کرده است.

مسکن ارزان یک رویا است!
بغزیان رشد تورم را مانع بزرگی بر سر راه ساخت مسکن ارزان قیمت توسط دولت دانست 
و به صمت گفت: با این شرایط وخیم اقتصادی، این تفکر که دولت بتواند برای اقشار هدف 
و کم درآمد خانه ارزان تهیه کند، بیشتر شبیه طنز است تا واقعیت؛ چرا که تنها راه خانه دار 
کردن افراد کم بضاعت این است که دولت خودش خانه بسازد و این خانه ها را اجاره دهد تا 
با این راه بتواند مسکن حداقلی را مدیریت کند.روندی که دولت برای ساخت مسکن ارزان 
در پیش  گرفته، می تواند راه را برای سوداگران بازار ملک هموار  کند تا دلالان و سودجویان 
 همانند تجربه مسکن مهر، املاک نهضت ملی را به صورت یک جا خریده و بعد از مدتی 
با قیمت گزاف به مردم بفروشند. برای جلوگیری از این تکرار این تجربه باید نظارت جدی 
صورت پذیرد.وی در پایان گفت: در کنار موضوعاتی که بیان شد، دولت برای کنترل بازار 
خرید و اجاره بازار مسکن نباید از سیاست های دستوری استفاده کند، زیرا این اقدامات در 
نهایت منجر به عقد قراردادهای صوری می شود و نه تنها بازار مسکن را کنترل نمی کند، 
بلکه با تاثیر معکوس خود باعث افزایش قیمت ها می شــود و خرید خانه را برای بخش 

وسیعی از مردم جامعه به یک رویا تبدیل می کند.
منابع محدود بانک ها برای پرداخت تسهیلات

بهرام پارســاپور، کارشناس بازار مسکن به صمت گفت: مسئله نخست، بحث منابع و 
مصارف بانک ها است که بسیاری از بانک ها منابع لازم را برای پرداخت این تسهیلات 
ندارند، همچنین نحوه قسط بندی این تسهیلات نکته مهمی است که باید موردتوجه قرار 
گیرد.وی افزود: طرح مسکن مهر نیز از حدود 15 سال گذشته مطرح شد و در این طرح 
نیز ابتدا همه بانک ها موظف به پرداخت تسهیلات شدند. اما در نهایت تنها بانک مسکن 
به عنوان یک بانک تخصصی، مجری پرداخت تسهیلات شد که در این فرآیند بسیار موفق 
عمل کرد و توانست تسهیلات همه پروژه ها را پرداخت کند. در اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن هم به نظر می رسد این مسئله دوباره تکرار شود و تعداد بانک های ذی ربط برای 
پرداخت تسهیلات مسکن کاهش پیدا کند، اما اینکه بار دیگر بانک مسکن بتواند به تنهایی 
بار تســهیلات بخش مسکن را به دوش بکشد، بعید به نظر می رسد. پارساپور بیان کرد: 
بســیاری از بانک ها منابع لازم را برای پرداخت تسهیلات بخش مسکن ندارند، چرا که 
بیشتر آنها تعهداتی در قالب قراردادهای مالی با موسسات و سپرده گذاران منعقد کرده اند که 
در راستای تحقق اهداف خود باید به آنها عمل کنند. در واقع، اگر سیاست های کلی دولت 
به سمتی حرکت کند که پرداخت تسهیلات مسکن برعهده بانک های محدودی باشد، 

موفقیت بیشتری حاصل می شود، چرا که در حال  حاضر بیشتر بانک ها این تسهیلات را 
در عمل پرداخت نمی کنند.

راه حل رهایی بازار مسکن از بن بست
وی ادامه داد: در بحث پرداخت تسهیلات بانکی، باید همه جوانب مالی و اقتصادی را در 
نظر گرفت، چرا که منابع بانک ها محدود است. برای مثال، وقتی بانک ها به سپرده ها سود 
1۸ درصدی اختصاص می دهند، دیگر نمی توانند بازپرداخت خود را با سود 4 درصد از مردم 
پس بگیرند و با این کار در عمل بانک ها بعد از چند سال به سمت ورشکستگی می روند، 
همچنین اگر بانکی بخواهد بیشتر از توان و سرمایه اش تسهیلاتی ارائه دهد، براساس 

اضافه برداشت انجام گرفته مشمول 35 درصد جریمه می شوند.
موثرترین راهکارهای خروج از بن بست

 پارساپور اظهار کرد: از نظر بیشتر کارشناسان اقتصادی، یکی از موثرترین راهکارها برای 
خروج بازار مسکن از بن بست اقتصادی، این است که کشور با برنامه ریزی صحیح و توجه 
به ظرفیت های موجود در راســتای تولید گام بردارد. اگر ارگان ها و سازمان های دولتی و 
خصوصی در راستای تولید مسکن و تامین زمین، دولت را یاری کنند، مشکلات مختلفی 
که بر سر راه ساخت وساز وجود دارد، راحت تر از سر راه برداشته می شود، همچنین ترمیم 
زیرساخت های اقتصادی برای کاهش تورم نقطه به نقطه مسکن نیز می تواند تا حد زیادی 

به یاری بازار مسکن بیاید.
سخن پایانی

نیازی نیست، بانک مرکزی خط اعتباری برای بانک ها تعیین کند که باعث تورم شود. 
این در حالی است که در عمل شاهد هستیم تعداد بانک هایی که برای پرداخت تسهیلات 

مسکنی به وعده های خود عمل می کنند، کمتر از انگشتان یک دست هستند.
برخی از کارشناسان معتقدند با این روند، ممکن است وعده بزرگ دولت برای ساخت 
مســکن شکســت بخورد و تامین مالی پروژه های ساخت وساز در کشور با چالش های 
جبران ناپذیری روبه رو شود.  به علاوه اینکه نظام بانکی طی یک سال گذشته اقدام چندانی 
در طرح نهضت ملی مسکن و اجرای قانون جهش تولید مسکن نداشته است. چنانچه طبق 
مصوبه دولت  بانک ها متعهد به پرداخت 360 هزار میلیارد تومان تسهیلات طرح جهش 
تولید و تامین مسکن شده اند، اما تنها بانک مسکن به تعهد خود عمل کرده و تاکنون 60 
هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش مسکن پرداخت کرده است. کمبود منابع و طولانی 
بودن فرآیند تقسیط وام های بخش مسکن از جمله دلایل بی میلی بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات در بخش مسکن عنوان شده است. به علاوه اینکه کارشناسان می گویند بانک ها 
بیشتر به ملک داری )خرید مسکن( تمایل دارند تا پرداخت تسهیلات. بنابراین برای برون 
رفت از این بحران، دولت باید برای رونق تولید بخش مسکن، بسترهای اقتصادی کشور 
را در مسیر توسعه قرار دهد و با یک برنامه ریزی دقیق، تعامل بانک ها و موسسات مالی را 
برای آرامش بازار مسکن، افزایش دهد. در غیر این صورت، طرح هایی که به بانک ها ابلاغ 

می شود، حالت تحمیلی داشته و چه بسا در بلندمدت باعث ورشکستگی بانک ها نیز بشود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران گفت: شاهین، تارا و 
سمند سورن به عنوان خودروهای پیشنهادی به عنوان تاکسی های تهران مطرح 

است.
به گزارش بازار، سید جعفر تشکری هاشمی درباره نوع خودروهای تاکسی  جدید پایتخت اظهار کرد: 
تقاضای ما از دولت این است که تعدادی از خودروهای وارداتی که در حال ورود به کشور هستند را در 
قالب تاکسی در اختیار شهرداری تهران قرار دهد.وی با اشاره به فرسودگی ناوگان تاکسیرانی در شهر 
تهران تصریح کرد: تاکسی ها تردد زیادی را در سطح شهر دارند و اگر قرار است آلودگی و مشکلات 
ناشــی از آن کمتر شود باید اولویت واردات خودرو در قالب تاکسی واگذار شود.تشکری هاشمی با 
اشاره به اینکه تاکسی های پایتخت به سن فرسودگی رسیده اند، خاطرنشان کرد: بیش از 50 درصد 
از تاکسی های تهران فرسوده شده اند و باید جایگزینی برایشان پیش بینی شود یعنی 35 هزار تاکسی 

باید جایگزین شوند.رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران با اشاره به اهمیت 
کیفیت خودروها در قالب تاکسی اضافه کرد: در بحث تاکسی به دلیل کیفیت پایین خودروها، راننده ها 
با مشکلاتی روبه رو هستند البته مسافران هم به نحوی با این مشکلات روبه رو هستند و با توجه به 
مواردی که بیان شد باید اولویت برای واردات خودرو به تاکسی ها داده شود.وی گفت: تبدیل شدن 
تعدادی از خودروهای وارداتی به تاکسی، موضوعی است که از طریق شورا مطرح شده است تا شهردار 
نیز این موضوع را پیگیری کند و سهمی از واردات خودرو به تاکسی های شهر تهران اختصاص داده 
شود.وی خاطرنشان کرد: قاعدتا خودروهایی مثل ساینا، پراید و کوئیک نمی توانند به عنوان تاکسی 
مورد استفاده قرار گیرند و ما موافق قرار گرفتن این خودروها به عنوان تاکسی نیستیم؛ تاکنون سمند 
سورن، شاهین و تارا به عنوان خودروهای پیشنهادی به عنوان تاکسی مطرح است همچنین سایر 

خودروها به شرطی که بتوانند خدمات خوبی ارائه بدهند را می توان به عنوان تاکسی معرفی کرد.

عضو کمیسیون برنامه بودجه اعلام کرد که افزایش حقوق برای 
کارکنان دولت درسال آینده به صورت پلکانی پرداخت خواهد شد.

به گزارش تجارت نیوز، عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس از احتمال 
افزایش پلکانی حقوق های کارکنان دولت در سال آینده با مصوبه مجلس خبر داد.

جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به جزئیاتی از لایحه بودجه سال 1402 گفت: در لایحه بودجه سال 1402 
افزایش 20 درصدی حقوق کارکنان دولت لحاظ شده است.وی ادامه داد: البته ممکن 
است با مصوبه مجلس حقوق کارکنان دولت در سال آینده به صورت پلکانی افزایش 
یابد به این شکل که کارکنانی که دریافتی پایین تری دارند از افزایش حقوق بالاتر 

و کارکنانی که بالاترین حقوق ها را دارند از افزایش حقوق کمتری برخوردار شوند.

وی اظهار داشــت: در بخش منابع ۷00 هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای 
مالیاتی و حدود 250 هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای اختصاصی دولت منابع 
درآمدی پیش بینی شده است. کوچکی نژاد خاطرنشان کرد: همچنین در لایحه 
بودجه ســال 1402 صادرات یک میلیون و 400 هزار بشکه نفت در روز با قیمت 
بشکه ای ۸0 دلار پیش بینی و در نظر گرفته شده است.وی افزود: در حوزه مصارف 
حدود 300 هزار میلیارد تومان اعتبار به بخش عمرانی اختصاص یافت است.عضو 
کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: در ارتباط با تامین درآمد 
از محل فروش اوراق طبق قانون برنامه ششم دولت باید تا صفحه ۸0 هزار میلیارد 
تومان اوراق بفروشد اما اینکه بودجه 1402 بر اساس قانون برنامه ششم تصویب 

خواهد شد یا هفتم باید منتظر بمانیم تا چه سرنوشتی رقم خواهد خورد.

افزایش حقوق پلکانی در سال آیندهشاهین و تارا، تاکسی های جدید تهران


